
KDS - pěkné, 
ale co dál?!

Křestansko-demokratická strana 
jak hrdý a zároveň sympatický název. 
Ve většině evropských zemí 
představuje synonymum pro jednu z 
nejúspěšnejšich a nejvlivnějšich po
litických sil. Tvoří základ jednoho ze 
tří politických směrů.

Odlišuje se od sociální demok
racie, která v politickém spektru 
reprezentuje levici a hájí filozofii 
preference společenských nebo 
třídních zájmů nad všechny ostatní 
zájmy, třeba za cenu ztráty osobní 
svobody jednotlivce.

Neztotožňuje se ani s liberálními, 
volnomyšlenkářskými stranami 
politického středu, hlásajícími 
bezbřehou volnost lidského ducha, 
zodpovědného však jen sobi 
samému.

Křestanská demokracie se hlásí k 
universálním hodnotám křestanství s 
důrazem na svobodu člověka. tím 
představuje pravou stranu a doplňuje

Zpravodaj
Mladých křesťanských demokratů číslo 6

ANKETA... tento týden o úkolech poslanců a vedení
Vybrali isme 

náhodně několik 
členů KDS a zeptali 
jsme se, který 
problém je podle nich 
tak naléhavý, aby jej 
naši poslanci a čelní 
funkcionáři měli řešit 
nejdříve. I naše 
stranické vedení se 
může z ankety poučit.

t
i. Musíme se snažit dosáhnout 
ité dohody s lidovou stranou, aby 
předešlo rozporům a abychom 
měli přibližně stejné cíle.

Antonín Forman, Nový Jičín
II. To je dost složité, protože teď 

momentálně je zrovna taková 
rozhašená politická situace, tak 
těžká, že nevím, co bych doporučila, 
aby dělali v první řadě.
Věra Hofírková, Kyjov

III. To je složitá otázka, to vám 
nemohu říct takhle z mostu, to chce 
hlubší analýzu. V první řadě by se 
měly dokončit další' zákony o velké 
privatizaci a potom 6y měla 
následovat práce na ústavě. Práce 
našeho vedení by se měla zlepšit, měli 
bychom skutečně dostávat zprávy, co 
se děje u nás ve vedení, abychom 
mohli informovat i členy. My prak
ticky nevíme, co se tam děje.
Ing. Ilja Žvaček, Karviná

IV. Na privatizaci. Co se týče 
stranického vedení, tam bych 
doporučil zaměřit se na konsolidaci 
vnitrostranické struktury. Není totiž 
úplně jasné, kde jsou oblasti, kde nej
sou atd. To znamená znovu projít, 
případně obnovit vnitrostranickou 
organizaci - od místní organizace, až 

tak desetiletími prověřený funkční 
model politické stability.

Proto je velmi pekné, že i v 
Československu existuje taková 
strana. Jak to s ní však skutečné 
vypadá?

KDS byla založena zhruba před 
rokem. Za tu dobu má asi 3000 členů, 
kteří včtšinou vyplnili přihlášku a ve 
volbách (snad) volili třiadvacítku. 
Níkteří z nich tuší, že v blízkosti 
jejich bydlištč existuje jistá "místní or
ganizace KDS", kde možná 
několikrát byli. Zjistili, že tam chodí 
vesměs hodní lidé.

Máme předsedu - člověka doma i 
v zahraničí relativně velmi známého a 
populárního, jak svou dřívější 
činností, tak svou nynější prací v před
sednictvu PS (některým laikům je 
znám jako "ten fousatý poslanec"), 
který je však v naši straně tak 
dominantní, že by byl (nedej bože) 
velmi velmi těžko nahraditelný.

po výkonný výbor.
Pavel Zahradník, Brno.

V. Morálku společnosti, mravní 
kredit - to je nyní dost špatné. Většina 
členů má výhrady vůči ústřednímu 
vedení lidové strany. Koalice, v té 
formě v jaké ' vznikla před 
parlamentními volbami, je myslím k 
ničemu.
Jaroslav Loskot, Pelhřimov

VI. Já se osobně domnívám, že 
nejaktuálnější je v současné době 
ekonomická reforma a potom vztahy 
mezi Čechy a Slováky. To bych v 
současné době pokládal za prvořadé. 
Ohledně vnitrostranických
záležitostí se dost těžko mohu vyjá
dřit, poněvadž stranický život KDS 
tady žádný zatím, nebyl. 
StanislavŠuchý, Ústí nad Labem

VII. Tak to vám řeknu velmi 
stručně: na vypracování programu 
strany. A poslanci? Aby se skutečně 
tento stát stal státem právním a 
občanským.
Karel Málek, Praha 4

VIII. Naše strana potřebuje větší 
publicitu. Naši poslanci by se měli 
zaměřit na zajištění bezpečnosti 
našich občanů. Dneska je to jeden z 
nejožehavějších problémů: lidé se 
prostě celý den necítí bezpečni a mají 
dojem, že nikomu na tom nezáleží. 
Pro naši stranu by to bylo jistě dobré. 
A pak mám dojem, že by se měli naši 
poslanci a prakticky všichni činitelé 
KDS, zaměřit na udržení česko
slovenského státu, a na zdůrazňování 
Kizitivní stránky federace.

r. Jaroslav Vondráček, Praha 5
IX. Stranické vedení by se mělo 

zaměřit na sjednocení křesíanských 
politických sil a poslanci by se měli

Pak máme jednoho silného, avšak 
trošku diskutabilního koaličního 
partnera - Československou stranu 
lidovou, která, ač by patrně chtěla 
usilovat o stejný cil jako my, má jiné 
podmínky. Její vedení je stále zhusta 
zatíženo minulostí a její řadoví 
členové jsou více než horlivými 
politiky spíše horlivými katolíky.

Dále máme: téměř nulovou 
popularitu a ohlas mezi veřejností. To 
ie dáno asi shora naší nepříliš bom
bastickou politikou a zdola naší 
nepříliš extrovertní členskou 
základnou. Že se k nám další Členové 
zrovna moc nehrnou, není divu.

Ještě jednu maličkost máme. 
Sekretariát, na kterém se (někde) 
nachází kromě ústředního tajemníka 
také mapa s vyznačením místních 
organizací. Problémem je, že 
málokdo tady o nich vůbec něco ví, a

AKTUALITY

Martin Benda, člen místní or
ganizace Mladí křestanští 
demokraté,byl přizván jako jeden ze 
čtyř zástupců studentů do 
parlamentní komise pro vyšetřování 
událostí 17. listopadu.

V pondělí 22. října se sešel 
Stranický soud. Předsedou 
Stranického soudu byl zvolen JUDr 
Josef Nejedlý z Prahy 5.

V úterý 23. října se sešel 
Republikový kontrolní výbor. Před- 

zaměřovat na ty otázky, které se týkají 
morálních základů společnosti.
Ing. Karel Groulík, č. Budějovice

X. Já si myslím, že by se měli 
zaměřit hlavně'na ekonomiku. Lidé 
říkají, že mají málo informací. Je 
třeba, aby se to lidem vysvětlilo úplně 
polopaticky, např. kam jde kladná 
daň, co se z toho musí platit, jakým 
způsobem se připravují daňové před
pisy aj. A v tom by měli velkou šanci, 
lidi to totiž nesmírně zajímá. A naše 
stranické vedení? - Já tam skoro 
nikoho neznám, znám tam jen dr. 
Bendu, s tím jsem mluvila, ten se mi 
zdá velice solidní. Myslím si ale, že 
vedení je dobré, že je obsazeno oprav
du solidními lidmi.
Maric Pečínková, Plzeň

Závěrů netřeba, ty aí učiní 
adresáti dnešní ankety.

Patrik Benda
Martin Frei

U VÝSLECHU MUDr. Jiří Bužga
Funkce v KDS: místopředseda 
Povolání: lékař
Věk: 53
Stav: ženatý
Výška: 191
Číslo bot: 47
Znamení: váhy
Koníček: politika
Dobrá vlastnost: smysl pro fair play, 
upřímnost
Špatná vlastnost: málo sebekritický
Spisovatel: Graham Greene
Barva: hnědá, žlutá

"oni dole" už vůbec nevědí, co se děje 
"tady nahoře". Že mezi sebou 
jednotlivé místní organizace vůbec 
nekomunikují (natož spolupracují), 
je také nasnadě.

Co s tím? Zkoušíme psát tento 
informační zpravodaj. Budete (a 
máte) ho mít každý týden ve své 
místní organizaci. Potřebujeme však 
vaši pomoc. Zejména tím, že ho 
budete číst. Potom tím, že ho budete 
psát. Potřebujeme vaše nápady, 
zkušenosti, kontakty, prostě vaše in
formace. Ty pak poskytneme zpěi 
vám. Blíží se volby, zkuste se zak
tivovat, prezentujte se, vymýšlejte si. 
My to také neumíme, nebojte se. 
Nečekejme na malého stranického 
Godota, strana by se mohla rozklížit 
ještě před jeho příchodem.

Pavel Vlasák 

šedou RKV byl zvolen ing Podolský, 
místopředsedou ing. Šafařík a 
tajemnicí ing. Kubizňaková.

Tento týden budou již konečně 
převedeny finanční prostředky za 
volební výsledky na náš běžný účet. 
Jakmile dlužnou částku od ČSL 
obdržíme, rozdělíme pro potřeby 
našich OO, MO a MS druhou 
polovinu slíbené částky.

Spolu se Zpravodajem č. 4 jsme 
rozesílali i Organizační příručku 
republikové organizace KDS. 
Vyzývám všechny oblastní a místní 
výbory, aby po komunálních volbách 
zajistili vypracování podobné 
príručky v rámci svého působení a 
jednu kopii zaslali na sekretariát do 
Prahy. Rádi bychom vypracovali 
ucelenou příručku s platností pro 
celou KDS. Tato příručka by se 
potom obnovovala každého půl roku 
a vydávala tiskem pro potřeby našich 
členů.

Tomáš Svoboda

Vážení přátelé, 
vzhledem k tomu, že bychom rádi 

vytvořili archiv KDS, prosím Vás 
abyste na sekretariát v Praze zaslali 
fotografie, propagační materiály, a 
všechno to, co nějak souvisí s činností 
KDS. Fotografie z počátků strany a z 
volební kampaně by byly zvláště 
vítané. Děkuji Vám

Tomáš Svoboda

V druhé polovině listopadu budou 
hotové odznaky KDS. Prosíme proto 
všechny místní organizace, aby na 
sekretariát KDS vPraze, Sokolské ul., 
poslali závazné objednávky počtu 
odznaků. Odznaky budou ve dvou 
verzích - modrá a bílá. Cena jednoho 
odznaku pro MO je 5 Kčs. MO by je 
mělo prodávat za 7 Kčs. Zisk, rozumí 
se 2 Kčs, si MO samozřejmě ponechá 
a zbytek zašle na běžný účet KDS 
(ČSTSP, Vodičkova 9, Praha 1, č.ú. 
1041441-018).

Filozof: Immanucl Kant 
Historická osobnost: V každém 
případě Ježíš Kristus, kdybych se 
měl vyjádřit v kontinuitě, být by to 
dále M. K. Gándhí a v té paralele 
potom matka Teresa 
Nejlepší zážitek z poslední doby: 
moje žena prodělala těžkou 
operaci a vše dobře dopadlo 
Nejhorší zážitek z poslední doby: 
17.9.1990 jsem byl zbaven funkce 
ředitele OÚNZ, v našem okrese díky 
intrikám OF a ČSL



Z PARLAMENTU
Marek Benda

Byl jsem upozorněn, že by v mých 
zprávách nemělo být jen co chystáme, 
ale i jak jsme še k jednotlivým 
zákonům postavili a jak jsme k nim 
vystupovali. Takže se pokusím k malé 
privatizaci struční shrnout, co hájil 
Václav Benda v ústavní právním 
výboru FS (který mil na starost 
definitivní znění zákona). Rozhodní 
podporoval a často i přímo navrhoval 
všechny zrniny, které vedly k 
vyškrtnutí všech omezení a netržních 
zvýhodnění v zákoni ítj. účast 
zahraničí ve 2. kole dražeb, zrušení 
výhod pro zaměstance, omezení 
ochranných dvouletých lhůt atd.), 
kromí jedné a tou bylo oddílem ceny 
zásob ód ceny provozovny (pro stát 
není únosné začít náhle spravovat 
všechny zásoby - tj. není možné 
zásoby v aukci neprodávat a zároveň 
není vhodné nemít možnost snížit 
cenu nepoužitelných zásob). 
Bohužel zákon prošel s oddělením

Jak to jde v Polné
KDS Polná vznikla počátkem 

prosince minulého roku. Členská 
základna byla slabá, nebyly žádné tis
koviny, nebyly informace z centra atd. 
Nyní je u nás situace jiná. Předkládám 
vám několik vlastních zkušeností z 
práce KDS.

Nejprve jsem se snažil vytvořit 
pro KDS určitý politický kredit a to 
skrze OF, které tehdy mělo značnou 
popularitu a politický vliv. Jako 
členové OF jsme za KDS kooptovali 
do pléna MNV dva poslance. Tím 
pádem se s námi ve věcech veřejných 
začalo počítat a my se dále mohli 
věnovat práci pro naši stranu. Pos
tupujeme podle několika zásad.

První zásadou je,získat určitý 
politický vliv ve městě. Po několika 
schůzích naší strany v Polné jsem 
usoudil, že bez mladých, aktivních a 
hlavně zapálených lidí pro stranickou 
práci nic zvláštního nedokážeme. 
Můžeme mít organizaci velkou, která 
bude čítat několik desítek lidí 
pasivních, ale nevím, k čemu by to 
bylo. Podle mého mínění je lepší or
ganizace menší, ale s několika lidmi 
aktivními, mnoha spolupracovníky - 
lidmi, kteří udělají, oč je požádáme - 
a se zbytkem lidí pasivních. Ty 
potřebujeme také, aby ostatní viděli, 
ze za námi nestojí jen několik 
nadšenců, ale i "obyčejní* občané 
našeho města.

Proto jsem vytvořil novou or
ganizaci, ve které jsou lidi mladší a 
hlavně ochotní něco pro stranu 
udělat. Je to velmi výhodné. Je lepší, 
aby několik lidí, zapálených pro véc, 
dostalo důvěru v rozhodování- pokud 
to ovšem zvládnou".

Ti se domlouvají permanentně a 
potom se zodpovídají ze své práce 
ostatním.

Z toho vyplývá další zásada: 
vytvořit tým spolupracovníků - členů 
KDS. To vše je ovsem pouze příprava 
pro další úspěšnou práci. Nyní 
musíme dělat politiku ne jako 
"politiku", ale hlavně jako službu naší 
strany občanům. Lidé si totiž pod 

Vydává MO mladých křesťanských demokratů. Šéfredaktor Ondřej Turek. Redakční rada: Marek a Martin Bendovi, Vašek Dvořák, Dominik a Martin Freiovi, 
Tomáš Svoboda. Technická redaktorka Marta Bendová a Adéla Šofrová. Grafická úprava Petr Hoffmann. Redakce: Sekretariát KDS - Zpravodaj, Sokolská 39, 
12000, Praha 2, teljfax. 2351454.  

cen zásob od cen provozoven, čili 
hrozí určité nebezpečí, že např. knih
kupectví s milionovými zásobami 
sebraných spisů si nikdo nekoupí.

Dále otec na plénu navrhoval dát 
zaměstnancům provozoven možnost 
ihned po prodeji provozovny dát 
výpověď bývalému majiteli a přejít 
nikam jinam (např. k novému 
vlastníkovi). Bohužel ani tato zrnina 
neprošla, takže mohou níkteré 
statní podniky dilat svým 
zamistancom problémy s odchodem 
do privatizovaných provozoven.

V ČNR se nyní bude projednávat 
české doplnění zákona o malé 
privatizaci - v nim budeme trvat na 
tom, aby bylo všemožné zajištěno, 
že se do malé privatizace dostane vše, 
co se do ní dostat může. Dále je velmi 
kontraverzním bodem, mají-h níco z 
výnosu prodeje dostat obce. Protože 
se jedná o inflační peníze, budu 
žádat, aby zůstaly na účtech republik 
zablokované a tím pod kontrolou, jak 
už to jasni předjímá federální zákon.

Také v souvislosti s 
připravovaným zákonem o obecním 
majetku se vede velký spor o to, zdali 
obce mají podnikat. Já osobné se 
kloním k názoru, že jejich podnikání 
má být omezeno jen na veřejné 
prospěšné služby a že obec bude 
bohatá tehdy, bude-li mít bohaté 
občany, a ne když bude sama pod- 

pojmem politika často představují jen 
mocenský boj. Na to se vymlouvají, 
když je požádáme o konkrétní 
pomoc. Musíme dát najevo, že naše 
strana tu není pro dělání politiky pro 
politiku, ale proto, aby hájila práva a 
prosazovala potřeby lidí. Řídíme se 
zásadou - ty pomůžeš nám, my 
pomůžeme tobě. Je důležité správne 
naservírovat náš program všem lidem 
v co nejpřijatelnéjší formě.

Nic z toho, co jsem předtím uvedl, 
není možné bez přísunu informací z 
práce ostatních politických stran. 
Musíme reagovat na jejich politické 
chyby a chování, na verejne mínění 
občanů, na problémy ve městě a tak 
dále.

OF udělalo velkou chybu, že se o 
lidi v našich místech přestalo zajímat, 
usnulo na vavřínech a my toho nyní 
musíme využít Tuto oblast jsme pod
chytili, začali jsme vydávat časopis 
Terno, kde uveřejňujeme názory 
našich občanů. Dále jsme občanům 
roznesli dotazník, týkající se 
problémů našeho města. Je dobré 
(samozřejmě podle možností) pos
kytnout pomocnou ruku při řešení 
problému obce a užitečné jsou také 
mítinky k aktuálním otázkám.

Poslední zásada tedy zní: přijímat 
informace a reagovat na události u nás 
ve městě.

Nyní má polenská KDS dvě místní 
organizace o 47 členech. 
Připravujeme oblastní tisk a chystáme 
také výrobu odznaků KDS. V Polné je 
sekretariát oblasti Vysočina, která 
zahrnuje tři okresy o deseti 
základních organizacích. Nyní se 
snažírpe navázat kontakty s rakous
kou OVP a uspořádat sjezd KDM. 
Mnozí si asi řeknou, že to máme 
hezky nalinkované. Všude jsou různé 
podmínky, ale chtěl jsem vám jen 
nabídnout svoje zkušenosti. 
Uvědomme si, ze volby nejsou 
mezníkem v naší práci, ale pouze 
jejím odrazem.

Za KDS v Polné, oblastní tajemník 
Jiří Marek. 

nikat. Nechci totiž rozbíjet jeden 
státní socialismus a místo něj vytvářet 
stovky obecních socialismů.

Na závěr bych rád všechny infor
moval o jedné věci. Ministerstvo 
školství bude muset v krátké době 
obsadit spoustu míst na okresních 
školských správách (ředitelé těchto 
organizací, školní inspektoři na všech 
stupních atd.). Samozřejmě, že tam

ROZHOVOR s poslancem ČNR 
Markem Bendou

Marku, i když tě podle 
jména zná mnoho lidi' přesto 
zůstáváš poněkud ve stínu otce. 
Proto jsem se rozhodl, udělat s 
tebou rozhovor.

1. Jaká byla tvoje činnost ve 
studcntskcip hnuti?

Odpověď: Vezmu to jen velmi 
stručné. Byl jsem jedním ze studentů, 
kteří připravovali manifestaci 17. lis- 
topaďu. Po zahájení stávky jsem byl 
nejprve ve stávkovém výboru MÍT 
UK a 23. listopadu jsem byl zvolen do 
pětičlenného centrálního
koordinačního výboru studentů VS. 
Tam jsem dělal, co bylo zrovna 
zapotřebí. Další podrobnosti je 
možné si přečíst v knize Studenti 
psali revoluci, která vyjde koncem 
roku. Později - po vymezení oboru 
Činnosti - jsem mel na starost spojení 
s kluky z vyšetřovací komise 17. lis
topadu, řešení problémů StB, styk s 
jednotlivými politickými stranami a 
otázky vězeňství. V rámci ČNR jsem 
napřed pomáhal komisi pro vězeňství 
uklidňovat vzpoury ve věznicích a 6. 
února sem byl kooptován jako pos
lanec. Ale to už je jiná kapitola.

2. Přesto, že jsi v předvolební 
kampani pro KDS udělal manuální 
práce jako málokdo, kandidoval jsi za 
OF. Můžeš _to nějak vysvětlit?

Odpověď: Kandidoval jsem jako 
zástupce studentského parlamentu, 
který chtěl, abych byl na kandidátce 
OF. Navíc se mi nezdálo vhodné, 
abychom kandidovali za KDS oba, 
táta i já. Ale palce jsem celou dobu 
držel číslu 23 a taky jsem se snažil v 
rámci možností pomoci. Po volbách 
sem doufal, že budu dělat jakousi 
‘spojku* mezi poslanci KDS a OF, ale 
z klubu OF mě vyštípali. Ted se 
vznikem klubu demokratické pravice 
OF se to zase změnilo. Takže jsem 
člen klubu KDU, klubu demokratické 
pravice OF, ale ne klubu OF.

3. V současné době jsi přestoupil z 
MFF UK na FF UÍC Myslíš, že 
dokážeš skloubit náročnou práci v 
ČNR a studium, nebo budeš jedno či 
druhé preferovat?

Odpověď: Stihnout bych to chtěl a 
zatím se mi podařilo první ročník 
školy ukončit bez problémů. Ale jinak 
priorita je jasná, poslanectví je 
mnohem důležitější a navíc je to 
odpovědnost k ostatním a ne jenom k 
sobě. Pokud, je posláním politiků 
služba, musí jít oscbnízáimvst ranou. 

chtějí přejít lidé z ONV a my bychom 
tomu rádi zabránili. Navíc pan ministr 
je do vlády delegován naší stranou, 
takže kdo z vás by měl zájem (nebo 
věděl o někom, kdo má zájem) na 
tomto úřadě pracovat, af se přihlásí u 
mě.

(pozn. redakce: Náměty zasílejte 
laskavě na adresu: Ma rek Benda, Kar
lovo nám. 18, Praha 2,120 00.)

4. Palčivou otázkou jc také 
přítomnost bývalých či součas
ných komunistů ve vyšších 
státních funkcích. Jak ty se ru* 
díváš? ■■

Odpověď: Problém jc podle 
_ mého názoru složitější - znám 

bývalé i současné komunisty, se 
kterými se dá dohodnout, a naopak 
znám řadu lidí, co nikdy ve straně 
nebyli, ale přesto mají stoprocentně 
totalitní a stalinské návyky a způsoby 
jednání. Naprosto však souhlasím s 
tím, že většina státního aparátu je 
obsazena lidmi, kteří tam nemají co 
dělat - at už pro naprostou nesen« >- 
nost nebo pro nesouhlas s děním 
posledního roku a jeho bojkot. 
Myslím si, že na většinu těchto m >t 
by měli přijít mladí lidé, kteří nikdy 
neměli s aparátem minulé vlády nic 
společného - nebot každý se spíš 
naučí něco nového, než se zbaví 
navyklé rutiny. Jsem proti takzvaným 
odborníkům, protože být 
odborníkem ve vládě totality je 
pravým opakem toho být odborníkem 
na vládu demokracie.

5. Důležitá je také otázka 
federace. Je podle tebe možné ji za 
současného,stavu věcí udržet?

Odpověď: Je. Myslím si. že v obou 
republikách je dost lidí, kteří vidí, že 
cesta do Evropy bude asi stojek 
těžší samostatně než 1^^ 
zůstaneme společně. A tím spíš pro 
toho, kdo federaci rozbije.

6. Brzy to bude rok od počátku 
převratných změn v naší společnosti 
Jak globálně tento rok hodnotíš?

Odpověď: Kladně, myslím si, že v 
mnoho věcí změnilo k lepším 
Všechno nejde tak rychle, jak jsem 
třeba po listopadu představoval, al 
situace se mění k lepšímu. Podle mě 
jeden z velkých problémů současné 
doby jc nedostatek odpovědnosti. 
Neboř demokracie s sebou nese i 
odpovědnost za sebe, své blízké a své 
úkoly a tomu se ještě musíme učit.

7. Nelekáš se někdy toho, jak 
závratně rychle tě události vynesly v 
tak mladém věku do politického 
života?

Odpověď: Lekám a to souvisí 
zejména s odpovědností, o které jsem 
mfuvil v minulé odpovědi. Ale 
snažím se dělat svou práci poctivě a 
snad bude víc toho dobrého než chyb.

Díky a přeji ti hodně úspěchů a co 
nejméně chyb. Tomáš Homof.


